
ПРОТОКОЛ

№ 333
гр. Варна, 07.03.2024 г.

ОКРЪЖЕН СЪД – ВАРНА, XII СЪСТАВ ГО, в публично заседание на
първи март през две хиляди двадесет и четвърта година в следния състав:

 Председател: Нейко С. Димитров

при участието на секретаря Галина Сл. Стефанова
Сложи за разглеждане докладваното от Нейко С. Димитров Гражданско дело
№ 20233100101401 по описа за 2023 година.
На именното повикване в 16:01 часа се явиха:

Ищецът Е. Л. У., редовно призован, явява се лично в съдебно
заседание, представлява се от АДВ. Д. П., редовно упълномощена и приета от
съда от днес.

Ответницата Р. С. И., редовно призована, явява се лично в съдебно
заседание, представлява се от АДВ. С. Х., редовно упълномощена и приета от
съда от днес.

Вещото лице Г. Д. К., редовно уведомена, се явява.
 
АДВ. Д. П.: Моля да се даде ход на делото.
АДВ. С. Х.: Моля да се даде ход на делото.
 
СЪДЪТ намира, че не съществуват процесуални пречки по хода на

делото, поради което
 

О П Р Е Д Е Л И:
 

ДАВА ХОД НА ДЕЛОТО И ГО ДОКЛАДВА
 
Съобразно мотивите на определение № 3671/26.09.2023 г. и

определение № 4832/23.12.2023 г.
 
АДВ. Д. П.: Поддържам иска.
АДВ. С. Х.: Оспорвам иска. Поддържам писмения отговор и всички

последващи становища. Пояснявам, че в становище вх. № 863/12.01.2024 г. на
стр. 3, абзац 4 е допусната техническа грешка като думата „непоносимо“
следва да се чете неотносимо.

АДВ. Д. П.: Поддържам както исковата молба, така и всички
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последващи становища.
 
СЪДЪТ пристъпва към изслушване на страните по реда на чл. 176 от

ГПК.
 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: С Р. живеехме заедно от 2014 г. Аз се занимавам със

строителство от дете. Откакто живеем заедно винаги съм се занимавал със
строителство. От осми клас работя в строителството, като лятото работех, а
зимата учех. Учех в спортното училище. Когато бях в Добрич през 2007 г. си
бях направил строителна фирма, но тогава дойде кризата, аз бях млад на 20 г.
и докато се осъзная не можах да осъществя дейност. Имал съм мои лични
обекти на физически лица.

През 2011 г. вече бях във Варна. От 2014 г. до сега винаги съм работил
в строителството. Обектите, които съм имал от 2014 г. са много.  Като
физическо лице съм помагал на един приятел, който се казва Б.Я. да построи
етаж от къща и гараж в местността „Средна Трака“, правил съм огради,
боядисвал и шпакловал съм апартаменти. Намирах работа чрез познати и
приятели. По-скоро съм търсил работа и от обяви, защото в началото нямах
толкова познати. През 2014 г. ме назначиха във фирма „Стинекс“, като там
поех цялата отговорност за обекта на ул. „Синчец“ с идеята докато строим,
понеже хората, с които работех бяха мои близки, с които сме работили заедно
и на други места, ми хрумна идеята да си купя мой кофраж преди да си отворя
фирмата като казах на строителя, че като махнем кофража ще го купя като той
ще си удържа по малко от заплатата ми, докато го изплатя. Тогава успях да
натрупам малко материал, който съхранявах в гаража на Бисер.

През 2016 г. пак работех в „Стинекс“. Понеже аз много държа на моята
работа се сработих много добре с шефа на фирмата и работехме заедно.
Имахме обекта на ул. „Карамфил“, построихме кооперация и на ул.
„Еделвайс“, а след това имахме обекта на „Евксиноград“. След това аз казах
на Д.Д., че така или иначе работим заедно добре, дали не може той да ми даде
един апартамент като ще го изплащам с парите, които ще ми удържа от
изработеното, защото не мога да отида в банката, тъй като няма да ми дадат
кредит с тази заплата. Тогава той ми каза, че на този обект, който беше на ул.
„Дебър“ не може да ми даде, защото за него обезщетенията са големи, но след
„Дебър“ каза, че ще имаме обект в „Победа“ и може оттам да ми даде и аз се
съгласих. Тогава друг приятел ме посъветва да взема да си направя някоя
фирма и да спра да работя за друг, като хем ще получавам парите по договор,
защото някъде не искат и да плащат, а и ще се разширявам по този начин. Аз
го послушах и преди да започна да работя на ул. „Дебър“ споделих на Д.Д., че
ще си направя фирма и с тази фирма ще работя към него като подизпълнител
и той се съгласи. Казах му, че първоначално фирмата ще е без ДДС, но той ми
каза да не се занимавам с глупости, а да я направя, както трябва с ДДС и така
и направих.

Р. през това време работеше като сервитьорка по крайбрежието на
„Аспарухово“ в заведението „Ред рок“. Аз тогава й казах, че не искам да
работи като сервитьорка, защото се прибира много късно, предложих й да си
намери нещо друго и тя каза, че иска да е фризьорка. Спря да работи и се
записа на курсове за фризьорство. След това говорих с мой приятел като му
казах, че жена ми ще става фризьорка и и го попитах дали има познат, който
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да я научи. Той каза, че има, заведохме Р. там и започнаха да я обучават.
Първоначално не й даваха пари, но след това започнаха да й дават по 100 лева
на месец, което не беше много. После тя от курсовете се запозна с нейна
колежка, която прави нокти и се бяха разбрали да си направят заедно салон
като си делят разходите. Аз й казах да си наемат помещение, но те се скараха
кой какво плаща и се разделиха. Аз тогава казах на Р. да си направи сама
салон, подпомогнах я, като й оборудвахме салона с машинки, ножици и други
неща. Тя работи известно време като фризьорка, но в един момент дръпна
назад, не можа да си докара сметките, аз пак я подпомогнах финансово,
поработи още малко и после спря да работи, защото започнаха да й се
подуват краката. Тогава аз й казах, че като се подуват краката й, да спре да
работи и тя спря. След 3 месеца трябваше да се роди малката. Спря да работи
три месеца преди да роди.

Р. не е помагала когато съм работил в „Стинекс“, тя се запозна с Д.Д.
когато вече бяхме в „Победа“.

Направих фирма „ЕРГ – 07“ през юни 2017 г., когато я регистрирахме.
Първоначално продължихме да работим с Д.Д. и фирма „Стинекс“ като аз
работех като подизпълнител, а след работно време работех с „Хидрострой“
булеварда по деретата. Едновременно работех и с други фирми. От Д.Д. се
отделихме, когато свършихме обекта в „Победа“. Уговорката ни беше ако
изплатя апартамента до приключването на обекта пак ще продължим да
работим, ако не мога да го изплатя следващия ни обект беше в „Кайсиева
градина“, където РЗП беше 7 000 кв. и ще работя там докато го изплатя.
Тогава качих категорията на фирмата на трета категория. Въпреки това пак
щяхме да продължим да работим заедно, но вече аз щях да мога да договарям
сам цените, а не да ме изнудват за по-малко пари. Успях да изплатя
апартамента още докато приключим „Победа“. След това, като дойде време за
обекта на  „Кайсиева градина“ седнахме на преговори, три пъти сядахме на
преговори, но не успяхме да стигнем до цена и да се разберем и тогава реших
да се отделя от него и отидох да строя за Н., но не помня как се казваше
неговата фирма. С Н. ми предстоеше един обект на ул. „Кокиче“ № 10, но
чакахме разрешителното за това, междувременно започнахме обект на
пицария „Амичи“ и след това отидохме на „Кокиче“ № 10. През 2019 г.
приключих с обекта в „Победа“. После на Н. му изпълнихме 3 обекта. Когато
строихме на ул. „Кокиче“ направихме фирма „Е. груп“ и строихме с нея, като
свършихме блока прекратихме дейността на тази фирма. Другите два обекта
не помня с коя фирма ги правихме. Обектът на „Нептун“ го правихме с фирма
„ЕРГ – 07“, а на пицария „Амичи“ не помня с коя фирма го правихме, но там
бяхме много за кратко. И двата обекта са на Н.. Тези обекти бяха 2020-2021 г.,
а през 2022 г. бяхме на „Нептун“.

След Н. започнах да строя на „Венци финанс“, който е на „БГ Ленд“
собственика. Този обект беше в кв. „Аспарухово“ и го свършихме преди 2
седмици. В момента на „Венци финанс“ фирма „ЕРГ – 07“ е строител по
документи и съм сам. На „Хаят Кемикъл“ също, като правихме складова база
10 000 кв. м в Западна промишлена зона, фирма „ЕРГ – 07“ беше изпълнител.

Паралелните работи които изпълнявах, например с „Хидрострой“ съм
изпълнявал с фирма „ЕРГ – 07“, но „Хидрострой“ го беше дал обекта на
„Прострой Груп“ и ние бяхме техни подизпълнители.

Паралелно след работно време сме правили къщи, но чрез фирма „ЕРГ –
07“ например.
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Докато работех със „Стинекс“ паралелно правехме и булеварда. Докато
работех с Н. мисля, че вече не работех паралелно, може да е имало нещо
дребно, но не е било чрез фирмата.

Детето Е. се роди през 2018 г. като Р. си остана в къщи да го гледа до 2
годишна възраст. След това детето започна да ходи на детска ясла, а Р. не
помня къде отиде да работи. Знам, че отиде да работи в един магазин за
хранителни стоки, но не помня как се казваше улицата където се намираше,
магазинът се казваше „Баш майстора“, където е кривото кръгово.

 
ВЕЩОТО ЛИЦЕ К.: Гърба на магазина е на улица „Струга“.
 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: След хранителния магазин отворихме наш месарски

магазин, като имам приятели от Русе, които имат заводи за месо и с тях се
уговорихме да вземаме от тях месо. Те казаха, че не правят доставка до
Варна, но правят до Провадия и аз всеки вторник ходех да го взема от
Провадия. Те имаха в Провадия магазин за месо, а фирмата им се казва
„Боримес“. Нашият магазин се намираше на ул. „Генерал Киселов“ № 19. В
магазина работеше Р. и аз. Синът й го бяхме назначили за 2 часа, но той с
хиляда уговорки идваше за по 15 минути. Повечето време Р. работеше в
магазина, а аз я замествах когато се налагаше да ходи до банки да плаща или
нещо друго. Това беше в края на 2021 г. Магазинът работи до месец май 2022
г. Затворихме защото имахме други лични проблеми.

Р. не е помагала при паралелните ми работи в строителството, то трябва
да разбираш от строителство, за да можеш да помагаш. Който казва, че
разбира от строителство, едва ли е така. Тя не може един проект да разчете.
За да стигнеш до проектите, трябва да си учил такова училище.

Р. е плащала онлайн фактури за „ЕРГ – 07“, които се плащат месечно,
тъй като за електроните плащания няма такси. Правеше ги Р., защото по-
добре се справяше с компютрите от мен, на мен ми беше достатъчно, че се
занимавам по цял ден с обектите. Друго Р. не е правила.

С фирма „Стинекс“ отначало работех на трудов договор. Първият обект
на фирма „ЕРГ – 07“ е на ул. „Дебър“.

Пълномощно съм дал на Р., ако не мога да насмогна тя да направи
плащанията в банки или ако се наложи да отиде в НАП да свърши нещо. В
НАП е ходила мисля, че веднъж с моята счетоводителка. В банка е ходила да
прави плащания физически на каса, ходеше да вкарва оборота на магазина в
банкомата сметка. Това беше когато работеше в месарския магазин. Не помня
да е ходила в банка да плаща на каса нещо за фирмата. Основно
счетоводителката се занимаваше с документацията на фирмата и извършваше
плащания, тя подготвяше ведомости, освобождаваше, назначаваше и други
работи. Р. не е получавала документи във връзка със строителството от
районните кметства. Във връзка със строителството бяха ходили заедно Р. и
счетоводителката, защото не искаха да й дават информация без пълномощно
и аз казах на Р. да отиде с Г. да оправят това нещо, защото ми трябваше, не
можех да започна работа на обекта.

Аз имам и друго дете и съм давал на Р. пари да ходи и да внася
издръжката, друго не е правила.

За толкова години съм направил такъв кръг от връзки, че всичките ми
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доставки стават по телефона, сприятелил съм се с търговските представители,
сключил съм договор с фирмата доставчик, примерно те ми отпускат кредит
до колко мога да пазаря и аз по телефона като стигнем лимита правим
плащането. Аз звъня по телефона, тя Р. няма как да знае какво ми трябва на
мен за строителството, то строителството да не е като да продаваш банички.

Р. не е участвала в уточненията с възложителите на строителство или
със сключването на договори. Когато не съм успявал сам да преценя
количествено стойностните сметки съм молил позната, която е работила в
РДНСК и която вече е пенсионерка и тя ми е изготвяла количествено
стойностните сметки. Тази моя позната се казваше И., но основно, за да
правиш количествено стойностни сметки трябва да разбираш от проекта, не
можеш ако не разбираш да ги направиш.

Трудовият договор с фирма „Стинекс“ го прекратихме когато
регистрирах фирмата. Само груб строеж съм изпълнявал с фирмата.

В различните периоди работниците във фирмата постоянно се
променяха. Били сме между 4-8 души, то постоянно някой напуска,
назначаваме друг, имаше голямо текучество, ту освобождавахме, ту
назначавахме, но на ул. „Дебър“ например бяхме 19 работника. Аз ги
назначавах във фирма „ЕРГ – 07“ на трудови договори. Назначавах ги на
пълен работен ден, но се случваше да работи два дена и после заминава. Като
ги назначаваме им снимам личните карти, пращам на счетоводителката, тя го
назначава и той на следващия ден е на работа, а после след два дена напуска.
Назначавах ги на пълен работен ден. Работили сме и извън фирма „ЕРГ – 07“
само с бригадата на частно. Такива обекти имах до „Пикадили парк“, където
сме правили укрепваща стена. Базата на „Хаят“ строихме през 2021 г. или
2020 г., не помня точно. Обектът на пицария „Амичи“ мисля, че го правихме с
фирма „Е. груп“, но не помня точно.

Докато гледаше детето, Р. не е работела освен за домакинството, но
може да е ходила да плаща и някоя друга фактура, но едва ли на фирмата,
защото там всичко минаваше по банков път и няма как да стане.

Имах здравна книжка след като отворих месарския магазин. Докато бях
на трудов договор във фирма “ Стинекс“, бях назначен като кофражист.

Р. ходи в Инспекцията по труда да получава документи на фирмата,
защото тя допусна грешка преди това, не беше назначила човек, което беше
нейна грешка. Аз тогава исках малко да се отърся от нещата и тя да се
занимава малко с документация на фирмата и съм й казал на нея да се обади
на Г. да го назначи на работа, тя го е забравила и затова глобиха фирмата 2000
лева. Човекът когото трябваше да назначи се казваше В.Р.Б., но той почина.
Преди това аз съм ходил в Инспекцията по труда. То Инспекцията ни е
правила проверка точно 3 пъти от двата пъти, в които аз и Г. ходихме, защото
тогава даже Р. все още нямаше пълномощно. Р. не е ходила в Инспекцията
като представител на някои от двете фирми.

Проектът минава одобрение от община, преди това няма проект. От
общината слагат всички печати, че обектът има строително разрешение,
строителна линия, след което аз получавам проектите, остойностявам
количествено стойностната сметка на обекта,  през това време с откриването
на строителна площадка сключвам договор с инвеститора, защото единствено
тогава се открива строителна линия и строителна площадка и вече когато дам
на инвеститора офертата, ако я одобри, че аз ще строя, си стискаме ръцете,
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сключваме договора, прави се авансово плащане към фирмата и се стартира
обекта. С инвеститора се разбираме дали да направим плащането на завършен
етаж или да направим частично плащане и тогава пиша фактурата. Аз съм
писал фактурите, Г. е писала фактури, фактурите, няма как да се напишат на
компютъра, защото са на кочан. Има няколко фактури, писани от Р. - три или
четири. Те са в мен и мога да ги покажа.

Магазинът за месо беше към фирма „ЕРГ – 07“. Там Р. беше назначена
на 6 часов работен ден като продавач консултант и правеше инкасото после.

Аз съм със средно образование и Р. мисля, че е със средно образование.
Фирма „ЕРГ – 07“ нямаше мениджърски и управленски персонал.

Имаше назначен технически ръководител, казваше се Н.К..
В магазина нямаше друг назначен служител освен Р. и синът й.
Счетоводителката нямаше достъп до електронно банкиране. Само Р.

имаше електронен достъп и тя извършваше електронно операциите. Актовете
преди фактурите аз ги вписвах в тетрадка, а Р. ги прехвърляше на компютъра
и оформяше акта. Основната работа е била при Акт образец 19, какъвто правя
веднъж на 6 месеца. Когато има надзорна фирма тя прави актовете.

 
ВЕЩОТО ЛИЦЕ К.: Инвеститорският контрол, а не надзорната фирма

прави актовете.
 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: Офертите съм ги давал на тетрадка и вече ако искат

по-официално Р. го прехвърляше на компютъра. Аз съм си водил
кореспонденцията, но не чрез компютъра, официални писма не сме писали.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: С Е. започнахме да живеем заедно от началото

на 2015 г. Тогава работех като сервитьорка на „Чаталджа“, а не в
„Аспарухово“. В „Ред рок“ започнах по-късно. Работех, защото исках да
събера парички, за да си купя инструменти. Тогава бях изкарала вече курса за
фризьори и исках да си закупя най-необходимите инструменти – машинка,
ножица, за да си отворя собствен салон. Работех няколко месеца за С.Р., но не
бях чирак, а си вземах редовна заплата на 40%. Обучението го карах през 2015
г., изкарах курса и веднага след това и обучението. В салона на ул. „Селиолу“
работех няколко месеца на заплата и процент. След това с една моя приятелка
наехме помещение, с която си делихме сметките, но работихме малко, мисля,
че зимата на 2015-2016 г. През 2016 г. лятото започнах в заведението „Ред
рок“ като сервитьорка, събрах си парички и оттам си закупих ножичките,
машинка, намерих си помещение срещу светофара на Окръжна болница на
улица „Цимерман“ № 60. Там се запознах с маникюристка, която беше
собственик на салона, който беше оборудван изцяло. Започнах да работя в
нейния салон като наемател и в началото използвах нейните уреди и
инструменти. Там работех докато забременях, като през март месец получих
отлепване на плацента и трябваше да спра да работя от м. май 2018 г. Родих
през ноември 2018 г. Гледах детето година и десет месеца, когато тръгна на
детска ясла.

Докато работех в салони и като сервитьорка, Е. работеше по обектите, а
аз по останалата част, включително и когато бях бременна работех по същия
начин. Преди обяд се занимавах с документалната част на строителната
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дейност, а след това си записвах часове в салона. Занимавах се с плащания по
фактури, в началото нямахме онлайн банкиране и ходех до банката да внасям
парите, даже фирмената сметка на „ЕРГ – 07“ беше на мое име. Правих това и
докато бях бременна. Е. си идваше в къщи, казваше, че трябва да се направи
оферта. Първо я правехме двамата, след което аз я прехвърлях на компютъра,
където имах примерни договори, правех договора за самия обект. Примерно
съм правила договора с Е.Й., която беше възложител. Той докато работеше
със „Стинекс“ може и да е имало малки обекти, но не си спомням, но ако е
имало беше по същия начин аз изготвях на компютър договора. В договорите
пишех какъв е обекта, какво ще се плати, какви материали ще се вложат,
какво качество трябва да се постигне. С Н. също аз съм писала договорите,
даже имахме и електронна кореспонденция. За съжаление доста неща изтрих
от електронната си поща, но някои негови кореспонденции все още пазя, но
не знам как да ги представя. За фирмата на Н., като възложител пишех Е.Й.,
като на ул. „Цар Петър“ беше вече синът на Н.. Когато той прехвърли бизнеса
на сина си, тогава вече пишех името на фирмата. Е.Й. беше съпругата на Н..

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: Това не е така. Н. никога не е прехвърлял фирмата на

сина си. Н. има девет фирми. Не помня името Е.Й.. Не помня жена му на Н.
как се казва, но съм ходил у тях. Не помня да е прехвърлял бизнес на сина си
и тогава възложител да е станало дружеството. Ние сме имали договори, като
Н. е идвал и е казвал, че нещо не трябва да е така, а иска да е по друг начин и
променяхме договора когато се налагаше. Ние си имахме готови бланки с
договори като сме променяли само някои неща. Единственото, което е било с
Р. е, че синът на Н., който се казва Е., ми е писал по пощата какви документи
му трябват, за да стартира обекта и за да се пусне строителна линия и
строителна площадка и ние това искане трябваше да го изпълним. По този
повод може би е имало писане към Р..

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Като цяло, в началото докато бях сервитьорка,

Е. си беше работник и нямаше тази дейност, която впоследствие разви с
фирмата. За първи път строихме къща на П., която се намираше в местността
„Сотира“ и оттам нататък започна моята дейност във фирмата по-активно.
Там строихме в края на 2017 г. или началото на 2018 г.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: На „Сотира“ строихме през 2018 г. в началото.

Първият обект на фирмата беше на ул. „Дебър“ и след това на „Сотира“.
 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.:  За обекта на ул. „Дебър“ имам участие там,

може би минимално в началото. Занимавах се с плащанията, но не помня
точно какво беше.

Помня за обекта на П., защото там започнах по-активно да работя за
фирмата. След П. започна обекта в „Победа“ като паралелно работеше на бул.
„Левски“ и канала на „Аспарухово“, където прави подпорни стени на част от
канала. След „Победа“ започнахме да правим договорите с Е.Й.. Работила съм
по обектите, които той посочи до „Нептун“ и пицария „Амичи“, като до
„Нептун“ обекта се намираше на ул. „Цар Петър“ № 13. Абсолютно цялата
документална дейност съм я правила аз и плащанията. Това е края на 2021 г.
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началото на 2022 г.
Месарският магазин отворихме през ноември 2021 г. От началото на

2020 г. до ноември 2021 г. винаги съм се занимавала с дейността на
строителната фирма. Имам две по-големи деца, които активно ми помагаха с
грижите по Е., те даже са идвали и да помагат в магазина, въпреки че тогава
дъщеря ми беше на 13 години. В майчинство излязох от моята фирма и като
ми приключиха майчинските, понеже той беше категорично против да се
върна да работя във фризьорския салон, защото е много ревнив, каза, че така
и така се справям добре, настоя да си остана в строителната дейност и останах
у дома да работя по документите и договорите.

Ищецът е строил обекти и извън дружеството. По-голям обект беше
този на „Кабакум“ и там се запознахме с хората от „Боримес“, от които после
зареждахме месо. Има и други по-малки обекти, които вече не помня.

Когато сме си говорили с Е., той винаги казваше нашата фирма, нашия
бизнес и това ме мотивираше да работя за него, а да не търся друга работа.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: Няма такова нещо. Какво значи нашите? Това, че

един човек стои до тебе не значи, че си некадърен и едва ли не с него
създаваш нещо.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Преди да създаде фирмата доста често се

случваше да бъде лъган в заплащането, тъй като нямаше сключени договори и
фирма и аз все му казвах да си направи фирма, тъй като аз вече си имах моя
фирма, за да минава всичко официално през фирмата и така няма как да го
лъжат с парите. В Аксаково последно го бяха излъгали с 16 000 лева. Тогава
той може би 2-3 месеца след като аз регистрирах моята фирма, регистрира
неговата. Аз много пъти съм го питала защо фирмата не е на двама ни, при
положение, че той и аз работим заедно, да, и той си имаше натоварването, но
и аз бях достатъчно натоварена, даже не усетих и майчинството, което ми
беше у дома, защото работех активно. Тези разговори сме ги водили в къщи
насаме, може и децата да са присъствали. Той тогава ми казваше какъв ти е
проблема, нали имаш пълномощно, с това пълномощно даже съм можела да
го уволня.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: Питала ме е само веднъж, защо не е фирмата на

двамата и това беше през 2021 г. или 2022 г., когато вече ни бяха почнали
проблемите. Аз я усетих, понеже тропаше с крак в магазина и искаше всичко
да е на нейно име. Аз усетих, че искаше да ме обработва, казах й защо след
като си има пълномощно, защо трябва да й дам нещо мое и казах, че няма да
стане на нейната.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Всъщност казваше, че той е мъжът в къщата и

като глава на семейството всичко е на негово име, че за мен няма проблем,
тъй като действам с пълномощно. Аз преценявах тогава, че няма смисъл да
споря, не знаех какви са неговите планове тогава и се съгласявах с него.

 
СЪДЪТ приканва страните към спогодба.
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ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Аз мисля, че достатъчно съм дала от себе си

като труд, освен това съм дала всичките си спестявания, които имах за този
апартамент, труда на децата си също. Целият паркет, който е стотина
квадрата синът ми, който тогава беше 17 годишен сам с негов приятел, без
асансьор го е пренесъл догоре. Въпреки това, аз съм готова на споразумение.
Нямам нищо против адвокатите да го обсъдят.

Пощата, по която пристигаха всички електронни писма беше моята. Той
въобще не искаше да се занимава с тази дейност, казваше, че му е достатъчно,
че стои на строежа и всичко останало е мое задължение. Аз му разпечатвах,
това което съм получила или му го препращах на телефона. Той компютъра
не го отваряше изобщо.

Докато се разделихме работех за ищеца до май 2022 г. В месарския
магазин не е идвал да работи, той няма здравна книжка за това. Ако си е
направил, то не ми е казал. Аз знаех, че той няма здравна книжка. Работното
време на магазина беше от 09:00 часа до 21:00 часа без почивен ден
включително и неделя, защото исках да се разработи магазина и дадох всичко
от себе си. Магазинът тръгна, разработи се много добре и след това моите
усилия отидоха на вятъра, тъй като се разделихме и го затвориха.

В един момент аз наистина не можех да се справя и да стоя в магазина и
да се занимавам с нещата по строителната дейност и да се грижа за
домашните задължения, поради което в началото синът ми и дъщеря ми
идваха да ми помагат, а след това назначихме сина ми на 4 часа, но със
сигурност работеше повече от четири часа в магазина. Всъщност
подписвахме ведомости за заплати, но реално заплати не сме получавали.
Магазинът е на името на дружество „ЕРГ – 07“. Когато потръгна магазина
намалихме малко работното време и започнахме да работим до 19:00 часа с
един почивен ден - неделя.

Никога не сме имали домашна помощница у дома. Големите ми деца
активно помагаха в домакинството. Дъщеря ми е родена 2007 г., а синът ми
2003 г. Докато работех в месарския магазин също се занимавах и със
строителната фирма, като в магазина имахме интернет и тогава правех
електронните плащания и разни други неща. Имахме и проверка от
Инспекцията по труда, за която не можеше да се изпращат писма по интернет
и тогава виках синът ми да работи в магазина и ходех на място да оправя
документите. Когато ходех в Трудова медицина, също ходех на място за
здравните застраховки на работниците. Получавах по електронен път
платежните нареждания от нашата счетоводителка Г. и ходех да правя
плащанията на място. След работното време в магазина се прибирах, набързо
правех вечеря и отново почвах да работя по документите. Той ми казваше
тази количествена сметка защо не си я направила, работниците ще искат
заплати. Аз му казвах, че искам малко да си почина, но той настояваше,
казваше, че няма как, събота ще дойде и всички ще искат пари и трябва да се
свърши.

Никой друг освен мен не е правил тези документи. Доколкото знам от
май 2022 г. Г. е била упълномощена нещо да прави, но какво точно не знам.

Не съм напуснала аз „ЕРГ – 07“. След неговия арест, може би седмица
по-късно получих телефонно обаждане от сестрата на Е., която започна да ми
крещи, че от утре аз и синът ми вече не сме на работа. Попитах я защо, а тя
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ми отговори, че нямаме работа в магазина. Спрях да ходя в магазина, защото
ми беше достатъчна травмата, която получих и не исках да я преживявам.
Никакви документи не съм разписвала за напускане. Доколкото знам, Г.
тогава беше ходила до ареста и Е. й е казал да подготви документи за
прекратяване на договора и така почти на улицата Г. ми подаде една папка и
ми каза да разпиша. Аз не разписах, защото не бях съгласна с документите,
тъй като не бяха изрядни. Все още не знам как се случи прекратяването на
трудовия договор, тъй като нищо не съм подписвала.

Имам средно гимназиално образование. Срещу 70 лева получих
сертификат за инспектор по безопасност и здраве, така стават тези неща.

Когато наех фризьорски салон и започнах да работя в него, той беше
изцяло оборудван и не се налагаше да купувам техника, в салона нищо не
липсваше. Наемът ми беше 250 лева. Впоследствие си закупих ножица и
машинка. Маникюристката, която беше собственичка на салона си е
„кифличка“ и си беше оборудвала салона изцяло и модерно. Не съм ходила в
Турция да купувам неща за салона. Ножицата и машинката си купих със
средствата от работата ми като сервитьорка. Фирмата ми се казва ДЗЗД „Ради
Рек“. Плащала съм си осигуровките, аз чрез тази фирма излязох в майчинство.

Обектът в „Победа“ беше през 2018 г. Не помня дали аз съм правила там
договора.

Не знам дали Н. е прехвърлил фирмата на сина си Емил, просто тогава
започна да работи с него и започнах да издавам фактури на името на фирмата.
Не помня как се казваше фирмата, но мога да проверя.

За „Прострой“ съм правила количествено стойностна сметка, но не съм
правила договор. Имаше обект и за „Девня трейд“, който се намираше в град
Девня, където също правех договор за Хитрино, там правех също
количествени сметки, но не съм ходила. За „Хаят“ всеки ден описвах колко
работници са, колко надници, почти всеки ден нещо описвах. За „Хаят“ имах
най-много работа.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: На „Хаят“ присъстваше директорът и той е плащал

количествено стойностните сметки, които си е изготвил самия той и ми ги е
пращал по електронна поща. С тях се бяхме разбрали да плащаме поетапно на
свършена работа изчистваме парите. Той ми даваше сметките, които бяха
написани на турски и не знам как Р. ги е чела. Нямало е нужда Р. да прави
нещо. Ако ще се прави сметка е трябвало да се правят измервания на самия
обект, как ги е правила. Аз не съм правил измервания, които да предам на Р.,
за да направи сметки. Директорът ми е пращал количествено стойностните
сметки на телефона, изготвяше сметките. Те бяха на турски.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Като казвам, че съм правила количествено

стойностни сметки имам предвид, че Е. ми даваше кубиците бетона, аз знаех
цената и изчислявах, даваше ми и килограмите на арматурата и определях
необходимата сума с ДДС и без ДДС като правех таблица.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.: Тя не може да знае цената на бетона, защото тя се

променя на всеки обект.
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ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Той ми даваше и цената, а аз изготвям
документа. Понякога писмено, понякога устно ми даваше стойностите.
Понякога примерно съм изготвила таблицата, след пет минути ми се обажда и
ми казва да променя някои неща. Случвало се е да съм излязла някъде и той
да ми се е обажда, веднага да се прибера, за да направя промени. Със
сигурност съм изготвила повече от 10 сметки, само за последните обекти на
Н. бяха повече от 7-8. Към сметките имаше да се изготви и Протокол образец
19. Количествено стойностната сметка включва кой е обекта, възложителя,
изпълнителя, адреса, СМР, единична цена, количество, стойност. Вписвала
съм примерно СМР полагане на бетон, колко е труда, колко е самия бетон. За
арматура колко е килограма на арматурата, колко е връзването на арматурата.
Доста често примерно се е налагало да ходя да доставям на обекта разни
неща, които са свършили. Примерно са свършили пирони и съм ходила да
занеса. Ходила съм да купувам работни облекла на работниците. Често ходех
до „Ди ес хоум“, където на място се плащаха нещата и понякога вземах от там
неща, които трябваше да доставям на обекта. Случвало се е да съм във
„Виница“ в арматурния двор и той да ми се обади да отида веднага на до
обекта на „Ментешето“ да занеса разни неща. Там правеха някакъв
фундамент за къща. Когато бях бременна също правех такива доставки, даже
деня, в който получих отлепване на плацентата бях отишла да му занеса
някакви документи, бях си сложила червило и той тогава освен, че главата ми
беше огромна и имах и часова, той ми се разбуча и за червилото, тръгнах за
салона, но не стигнах до работното си място.

Примерно идва нов работник и той ми казва, че имаме нов работник. Аз
му казвам да ми снима личната карта и ми я праща. От там нататък аз
изпращам на Г. да назначи човека с посочените данни, тя го назначава, а аз
трябва да отида до Инспекцията по труда да го застраховам и да оправя
всички документи на място. Това съм го правила през целия период, дори и
докато бях бременна. Успявах да гледам Е. и да се занимавам с документите с
помощта на двете ми деца. Не съм работила като сервитьор и фризьор по едно
и също време. Случвало се е да посещавам и строителните обекти, но тогава
вече не работех като сервитьор. Не помня по колко пъти съм ходила на месец
да нося пирони, когато не стигат.

 
СЪДЪТ отклонява въпроса на адвокат П., дали  по-големите деца на

ответницата са посещавали училище, докато тя е отглеждала по-малкото дете.
 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Ходила съм в трудова медицина всеки път

когато се наложи, т.е. при всяко назначение на нов работник. Съвсем в
началото ходеше Е., може би първия път да е ходил той и оттам нататък
продължих аз. След като аз започнах да го правя никой друг не е ходил в
Трудова медицина за фирма „Ерг – 07“. Назначението ми като Инспектор
„Здраве и безопасност“ беше фиктивно и не съм правила инструктажи.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.:  В трудова медицина се ходи само веднъж при

откриване на обекта и тогава се прави и застраховка. Има списък на
работниците в счетоводството и когато се уволни или назначи някой се
обаждам в счетоводството, което се свързва с госпожата, която прави
застраховките, а не Р..
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ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Не съм получавала от Е. суми в брой. Когато

се получаваха пари, те стояха на определено място и той се разпореждаше с
тях. Казваше колко пари са за бетон, колко за арматура и т.н. За негови лични
задължения не ми е давал пари. За издръжката на детето, в момента, в който
разбрах, че има дете ми каза, че не е плащал издръжка и аз лично от моята
банкова сметка, даже си я направих автоматично на пето число да се превежда
по сметката на бившата му жена. Сега детето е на 16 години, но тогава беше
по-малко. В началото когато се запознахме всъщност спестени пари имах аз, а
не той. Когато се стабилизирахме към края, от време на време ми даваше пари
да внеса по издръжката, но в повечето случаи отиваха от моята сметка. Той
винаги ми е казвал, че искал всичко, което имам, да ме занули и така си ми
крещеше и викаше, казваше, че като ме занули ще видим къде ще ходя и
какво ще правя. Така ми е говорил.

Аз имах спестявания, майка ми и сестра ми, които живеят в чужбина са
ми пращали пари, баща ми също ми е помагал. Всъщност Е. ми определяше
за седмицата около 150 лева, от които аз трябваше да закупя прехраната за
семейството. За мен лично пари не ми е давал. Даваше за ток, вода. За наема
аз съм плащала. Имах достъп до неговата банкова сметка и до дружеството.
Винаги съм теглила пари от тези сметки с негово знание. Нямало е случай да
захранвам своя сметка с пари от негова сметка, винаги съм правила нещо,
което той ми е поръчал да направя, а не защото аз съм го решила. Аз
всъщност никога нямах правото на глас, понеже бях жена.

 
ИЩЕЦЪТ Е. У.:  Р. не е идвала на обекта да прави инструктаж,

първоначалния и периодичния го правеше Г. Балтаджиева, а М. го
подписваше и правеше ежедневните инструктажи. Аз подписвах
инструктажните книги.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Г. ми пращаше вече изготвените документи за

назначаване по АБВ пощата, аз ги разпечатвах и понякога аз ходех на обекта
с документите да се подпишат работниците, а след като отворихме месарския
магазин, идваха до магазина да ги разпишат. Досиетата стояха в Г.. В
началото изчаквахме заключенията в Трудова медицина да се съберат и ги
вземахме наведнъж, но след като вече имахме тази проверка, за която ни
глобиха, при всеки един, който се назначава  трябваше с медицинско да се
отиде, всичко да си е платено. На трудова медицина на всяко назначено лице
трябваше да има прикрепено и медицинско в папката. След всяко назначение
вземам медицинското, давам го на службата по Трудова медицина, вземах от
там заключението и го прилагах към досието. Никой друг не е правил това
освен мен.

Имаше една тетрадка, която се попълваше всяка сутрин от Е. кой е
присъствал на работа, самите работници си знаеха надниците. Общия
работник вземаше 50 лева, майсторът и кофражистите вземаха по 80 лева, а
понякога и 100 лева и те си знаеха колко пари трябва да получават.
Плащанията се правеха въз основа на присъствената тетрадка, изготвена от
Е..

Често е имало случаи от моята сметка, когато строихме в „Победа“,
оставахме без пари и е трябвало да превеждам от моя сметка плащания.
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Казваше ми например колко пари му трябват, за да плати надниците и че
трябва да преведа от моята сметка. Даже имахме и един лизингов багер, като
имам правена вноска от моята сметка за 1614 лева на месец. Теглила съм пари
и за закупуване на материали за обектите. Той идваше и ми казваше изтегли
ми еди каква си сума, защото трябва да платя бетона или надници и аз теглех.
Случвало се е да ги фактурира, но и на ръка. От моята сметка ми е казвал да
тегля, защото във фирмената нямаше нищо, а той знаеше, че в моята сметка
има.

ИЩЕЦЪТ Е. У.: Това не се е случвало. Аз научих какво има по
нейната сметка едва след като адвокатът ми изпрати документите.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Винаги е знаел, че имам спестени пари и ми е

казвал, че тези пари ще ги вземе и ще ме занули. Винаги е казвал: „Аз съм
царя и и всички останали са нищо“. Винаги е искал да е царя и да контролира
всичко.

 
АДВ. Д. П.: Оспорвам твърденията на ответницата относно това, че е

изготвяла договори, количествено стойностни сметки, че е правила доставки
на място на строителните обекти, че е посещавала ежемесечно Трудова
медицина и че е имала лични спестявания към септември 2018 г. в размер на
87 000 лева, че е плащала с нейни лични средства лизинговата вноска и
надниците на работниците и бетон, като твърдя, че това не е вярно.

 
АДВ. С. Х.: Възразявам срещу приемането на трудовото досие, като

съм изразила становище по това обстоятелство.
 
СЪДЪТ извършва справка с оригиналите на трудови книжки на лист

178 до 180 от делото и с трудова книжка № 4 от лист 181 до лист 187 от
делото и връща оригиналите на ответницата.

 
СЪДЪТ по доказателствата
 

О П Р Е Д Е Л И:
 
ПРИЕМА И ПРИЛАГА като доказателства по делото, представените с

исковата молба заверени копия от документи, както следва: Нотариален акт за
покупко - продажба на недвижим имот № 9, том V, peг. № 6757, дело № 658
от 2019 г. на Нотариус К.К. - с peг. № 513 в НК и с район на действие - PC -
Варна; Схема № 15 - 69073/23.01.2023 г. на АГКК - Варна; Схема № 15 -
69079/23.01.2023 г. на АГКК - Варна; Удостоверение за данъчна оценка с изх.
№ 5305002323/25.01.2023 г. на Община Варна; Удостоверение за въвеждане в
експлоатация № 16/03.02.2020 г. на Община Варна; Споразумение /протокол/
за прихващане от 29.03.20219 г., Фактури №№ 2/26.04.2018 г., 25/30.08.2018
г„ 30/28.09.2018 г. и 43/27.02.2019 г., издадени от „Ерг - 07" ЕООД; Фактура
№ 148/29.03.2019 г., издадена от „Синтекс инвест" ЕООД; Нотариална покана
с peг. № 3671 от 16.05.2023 г., том 2, акт 9 на пом. нотариус И.Ф., действащ
по заместване на П.а Симеонова,               Разписка към нотариална покана от
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22.05.2023 г.
С молба вх.№ 29105/28.11.2023 г. - Свидетелство за професионална

квалификация с peг. № 183-122/30.12.2012 г.; Трудов договор №
108/30.11.2021 г. между Р. И. и „ЕРГ 07" ЕООД; Заповед за прекратяване на
ТД № 127/16.06.2022 г.; Споразумение от 18.05.2023 г. за плащане на трудово
възнаграждение от „ЕРГ 07" ЕООД на Р. И.; Платежно нареждане от
18.05.2023 г. за изплатено на Р. И. трудово възнаграждение; Нотариален акт
за покупко-продажба на имот № 72/08.09.2021 г. на нот. Кр. К.;
Удостоверение за декларирани данни, издадено от НАП - Варна на 01.09.2023
г.; Удостоверение изх.№ 2023-024 от 31.08.2023 г., издадено от „Дария 07"
ЕООД.

С молба вх. № 424/08.01.2024 г.  - Трудов договор № 87/31.05.2021 г.,
Справка № 0388213059896/31.05.2021 г., Длъжностна характеристика на
длъжността инспектор здраве и безопасност при работа в „ЕРГ 07" ЕООД,
Допълнително споразумение № 40/01.07.2021 г. към трудов договор №
87/31.05.2021 г., Допълнително споразумение №40/30.11.2021 г., Заповед №
124/10.05.2022 г.; Удостоверение за възнаграждения от 07.01.2024 г. на Р. И., 
Трудов договор № 108/30.11.2021 г. Уведомление №
03388213154890/30.11.2021 г., Длъжностна характеристика на продавач,
Допълнително споразумение № 44/01.04.2022 г. към трудов договор №
108/30.11.2021 г., Заповед № 127/16.06.2022 г. за прекратяване на трудово
правоотношение, Уведомление № 03388223056671/16.05.2022 г.,
Удостоверение от 08.01.24 г. на Р. И.;

Представени със становище вх. № 277/01.02.2024 г. - договор за
счетоводно обслужване от 03.07.2017 г. между „Соло - ГИБ“ ЕООД с
управител Г.Б. и  „ЕРГ 07" ЕООД.

Представени със становище вх. № 3727/12.02.2024 г.  - Договори за
възлагане на строително-рЕ.нтни дейности от 01.10.2017 г., 26.02.2018 г.,
17.05.2018 г., 21.05.2021 г. и 28.05.2021 г. - 5 бр., количествено-стойностни
сметки - 4 бр., Удостоверение за завършен гимназиален етап Серия ГМ - 20 №
001165/23.06.2020 г., издадено от СУ „Пенчо Рачов Славейков" - гр. Добрич –
заверен за вярност препис; Жалба с вх. № 2021/2023 г. по описа на ВРП;
Протокол-извадка № 1128/27.11.2023 г. по НОХД № 1315/23 г. на ВОС;
Сертификат № К 440-060/11.09.2023 г. за „Координатор по безопасност и
здраве при работа в строителството"; Сертификат № Д 199-016/12.09.2023 г.
за „Длъжностно лице по ЗЗБУТ"; Сертификат № КК 252-033/13.09.2023 г. за
„Контрол върху качеството на изпълнение на строителството, за съответствие
на влаганите в строежите строителни продукти със съществените изисквания
за безопасност"; Сертификат № НУСО -208/14.09.2023 г. за успешно
завършен курс на тема: „Наредба за управление на строителни отпадъци -
основни положения и приложение приета с ПМС № 267/05.12.2017 г., обн.
ДВ бр. 98 от 8 Декември 2017 г."; Извлечение от банковата сметка на ЕРГ 07
ЕООД за периода от 01.10.2018 г. до 31.12.2018 г.; Удостоверения от
Уникредит Консюмър Файненсинг ЕАД - 2 бр.; Допълнително споразумение
№ 20/18.04.2017 г. към ТД № 3/14.09.2017 г.; Удостоверение № 16/12.03.2018
г. изд. от ЦПО към ЕТ „Виктория -П.М." гр. Варна; Удостоверение №
45/17.06.2019 г. изд. от ЦПО към ЕТ „Виктория -П.М." гр. Варна; Препис -
извлечение от Акт за смърт № 0154 от 18.01.2021 г.; Заповед № 83/21.07.2020
г. за прекратяване на трудовия договор на М. Мехмед; Уведомления до НАП
по чл. 62, ал. 5 от КТ - 2 броя; Книга за инструктаж от 2018 г. на „ЕРГ 07"
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ЕООД; Фактура № 8840400090/07.02.2024 г. и Разписка за приета пратка от
07.02.2024 г., и двете издадени от „Български пощи" ЕАД.

 
ПРИЕМА И ПРИЛАГА като доказателства по делото, представените с

отговора на исковата молба заверени копия от документи, както следва:
Справка от Регистър Булстат с Договор за наем от 03.07.2017 г.; Анекс от
01.12.2017 г. към договор № 1/03.07.2017 г., Декларация за регистрация на
самоосигуряващо се лице от Р. С. от 03.07.2017г., Съобщение от НАП №
03000203470732 от 25.11.2020г.Декларация на самоосигуряващо се лице от
25.11.2020г., Удостоверение за раждане от 25.09.2003г. на Д.Е.Д.
Удостоверение за раждане от 26.09.2007г. на С.Е.Д., Удостоверение за
раждане от 24.11.2018г. на Е. Е. Л., Справки от ТД на НАП за история на
осигуряването като самоосигуряващо се лице на Е. Л. У., Удостоверение за
декларирани данни на Е. Л. У., Заверени преписи от влязло на 26.10.2022г.
Решение № 2975/06.10.2022г. по гр.д.№ 6052/2022г. по описа на Варненски
районен съд- ХХХ1Усъстав и издадена въз основа на това решение Заповед за
защита № 106/06.10.2022г. разпечатки от ТРРЮЛНСЦ при АВ от 06.09.23г. –
2 бр., Пълномощно рег.№ 4304/2020г., заверено от Нотариус рег.№ 572;
            Пълномощни per.№J4is 13613/02.10.2019г. и 13614/02.10.2019г. и
пълномощно рег.№ 4304/18.05.2020г., заверени от Нотариус рег.Х° 572-
Варна; Договор за разплащателна сметка на „ЕРГ 07“ЕООД с Банка ДСК АД
от 19.05.2020г. с Пълномощно за разпореждане с банкови сметки със
спесимен и Договор с Банка ДСК АД за издаване и обслужване на дебитни и
предплатени карти за бизнес клиенти; Трудов договор № 87/31.05.2021г. с
Допълнително споразумение № 40/30.11.2021г., Заповед за прекратяване №
124/10.05.2022г. /неподписана/; Направление за ползване на социални услуги
№ НП/Д-В-146/18.05.2022г. и План за действие на Д"СП"-Варна;
Индивидуална оценка на потребностите изх.№ 220638-293/ ЦОП-
А/08.06.2022г. с Договор за ползване на социална услуга № 135/09.06.2022г.
Индивидуална оценка на потребностите изх.№ 231249-463/
КСУА/07.08.2023г. , Възлагателно писмо от Р. И. № 9666/08.09.23г.,
телепоща изх.№ 11/08.09.2023г. от „Български пощи“; Предварителен
договор за изграждане и продажба на жилище от 12.10.2018г., сключен между
ищеца и Стинекс Инвест ЕООД.

С молба вх. № 823/11.01.2024 г.  - Копия на Трудова книжка №
4/27.10.2000г., серия Т, № 997945 от стр.1 до стр. 27 вкл. и Трудова книжка №
6/10.06.2015г., серия З, № 713406  от стр.1 до стр. 11 вкл.

Със становище вх.№ 863/12.01.2024 г. - Извлечение от банкова сметка
№ 6745287/11.01.2024 г., извлечение за периода от 17.09.2018 г. до 30.04.2022
г. по сметка № 6745287;

С молба вх.№ 5444/29.02.2024 г.  - Попълнена декларация за
материално и гражданско състояние /формуляр от ВКС/ от Р. С. И.;
Удостоверение изх. № 0304-94-004267/28.02.2024 г., Извлечение от банкова
сметка в Уникредит Булбанк за периода от 215.07.2022 г. до 23.01.2024 г.;
Извлечение за движението по банкова сметка в Банка ДСК на ответника - 2
бр.

 
ПРИЕМА И ПРИЛАГА  като доказателства по делото, докладваните в

днешното съдебно заседание заверени копия от документи, както следва:
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  С писмо от НАП изх. № 4008-03-21/25.01.2024 г. - Удостоверение №
003-00184152/19.01.2024 г., Удостоверение изх.№ 4008-03-21/25.01.2024 г.

С писмо от БНБ - Справка за банкови и платежни сметки на Р. С. И. №
БНБ-09660/22.01.2024 г.

С писмо изх. № 3/21.02.24 г. от НАП - Заверени копия на уведомления
за упълномощаване, оттегляне на упълномощаване, промяна на електронен
адрес с вх. № 0300И0345073/22.01.2019 г, № 0300И0304660/09.05.2018 г. и №
0300И0278873/21.01.2018 г., както и заверена разпечатка от информационната
система на НАП на заявление за подаване на документи по електронен път и
ползване на електронните административни услуги, предоставяни от НАЛ с
КЕП на упълномощено лице с вх. № 0300И0262465/18.07.2017 г., заверено
копие на нотариално заверено пълномощно към Р. И. с peг. №
13613/02.10.2019 г. с упълномощител Е. У., лично и в качеството му на
представляващ фирма „Ерг - 07" ЕООД с ЕИК по Булстат 204661378 и фирма
„Е. груп 2018" ЕООД с ЕИК по Булстат 205772098; заверени копия на
пълномощно към Г.И.Б. с ЕГН 5303****94, представено при получаване на
удостоверение за декларирани данни с № 030192204587981/12.12.2022 г.,
пълномощно от 18.08.2022 г към Г.Б., представено към декларация за
регистрация на самоосигуряващо се лице с вх. № 030432200151386/19.08.2022
г., както и нотариално заверено пълномощно към Г.Б. с peг. №
3206/09.06.2022 г. с упълномощител Е. У., лично и в качеството му на
представляващ фирма „Ерг - 07" ЕООД с ЕИК по Булстат 204661378 и фирма
„Е. груп 2018" ЕООД с ЕИК по Булстат 205772098, представено към
декларация за регистрация на самоосигуряващо се лице с вх. №
030432300057425/27.03.2023 г.; Заверени копия на протоколи за приемане на
годишна декларация обр. 6 за 2021г и 2022 г., с попълнени данни на
упълномощено лице - Г.И.Б. с ЕГН **********; Заверено копие на протокол
за приемане на годишна декларация обр. 6. пощенски плик и протокол от
10.05.2021 г.; Нотариално завереното пълномощно към Р. И. с peг. №
13613/02.10.2019 г. с упълномощител Е. У., лично и в качеството му на
представляващ фирма „Ерг 07" ЕООД с ЕИК по Булстат 204661378 и фирма
„Е. груп 2018" ЕООД с ЕИК по Булстат 205772098; заверено копие на
уведомление за упълномощаване, оттегляне на упълномощаване, промяна на
електронен адрес с вх. № 0300И0328240/24.09.2018 г. както и заверени
разпечатки от информационната система на НАП на ГДД по чл. 92 от ЗКПО
за 2017 г. и 2018 г., декларация по чл. 55, ал. 1 от ЗДДФЛ и чл. 201, ал. 1 от
ЗКПО за 1-во тримесечие на 2018 г., справка по чл. 73 от ЗДДФЛ за 2018 г.,
Справка- Данни за осигуряване по Булстат за период 01.01.2017 г. -
31.12.2022 г., Уведомление № 44829/02.10.2018 г. от НАП; Заявление за
подаване на документи по електронен път и ползване на електронните
административни услуги, предоставяни от НАП с КЕП на упълномощено
лице с вх. № 0300И0266680/17.10.2017 г.

 
ЗАДЪЛЖАВА ответницата в двуседмичен срок от обявяване на

протокола да изрази становище по документите, представени от ТД на НАП с
писмо вх. № 272/25.01.2024 г. на лист 240 и 241 от делото, както и по
документите, представени от ищеца с молба вх. № 5257/27.02.2024 г.,
представените от третото лице „ЕРГ – 07“ със заявление вх. №
3852/13.02.2024 г., като посочи доказателства за становището и представи
писмените.
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Оспорването на документи, предприети след срока, ще бъде оставено
без разглеждане.

При изпълнение след срока, което причини отлагане на делото,
ответникът ще понесе разноските за отлагането независимо от изхода на
делото, както и глоба по ГПК.

 
СЪДЪТ предявява на ответницата договор за възлагане на строително

рЕ.нтни дейности от 01.10.2017 г., представен с молба вх. № 3727/12.02.2024
г.

 
ОТВЕТНИЦАТА Р. И.: Мисля, че този договор не съм го правила аз,

нито следващия от 26.02.2018 г.
Договорът от 17.05.2018 г. съм съставила аз по бланка на електронен

вариант. Договорът от 21.05.2021 г. също съм го съставила аз.
Този договор, който е на турски език искаха да го превеждам, но

поискаха много голяма сума за превода и се отказахме. Документи съм
попълвала и на турски, като ищецът ми е казвал как се пише и кое какво
означава, даже това го имам в компютъра си и мога да го покажа.

 
АДВ. С. Х.: Възразявам срещу приемането на документите,

представени от третото лице „ЕРГ – 07“, моля да представят оригинала.
Оспорвам всички документи, като твърдя, че подписите по тях не са на
доверителката ми. Моля управителят да представи оригиналите.

 
СЪДЪТ извършва справки с оригинала на удостоверение за

деклариране на данни и оригинала на удостоверение за заплатени трудови
възнаграждения и връща оригиналите на ответницата.

 
АДВ. С. Х.: Представям и моля да приемете удостоверение за

деклариране и удостоверение за заплатени трудови възнаграждения от 2024 г.
Моля да бъде издадено на ответницата съдебно удостоверение, което да

послужи пред Инспекция по труда – Варна за снабдяване със заверени
преписи от протокол от 29.05.2022 г. за резултатите от извършената проверка
на „ЕРГ – 07“ с ЕИК 204661378.

Твърдението ни е, че ответницата е ходила и по други поводи в
Инспекцията по труда. Тези документи ще послужат за установяване, че и по
други поводи е представлявала дружеството пред съответното учреждение.
Аз твърдя, че друг е повода, а не този, за който разказа ищеца.

 
СЪДЪТ по доказателствата
 

О П Р Е Д Е Л И :
 
ПРИЕМА И ПРИЛАГА като доказателства по делото, представените в

днешното съдебно заседание, заверени копия от документи, както следва:
От ответната страна - Удостоверение от НАП изх. №
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Съдия при Окръжен съд – Варна: _______________________

Секретар: _______________________

030192401190205/01.03.24 г. и Удостоверение изх. № 2024-006/01.03.2024 г.
 
ЗАДЪЛЖАВА ищеца в срок до следващо съдебно заседание да

представи удостоверение за декларирани данни и удостоверение за платени
суми от трудови договори (лист 143 и 144 от делото).

 
При неизпълнение в срок преписите ще бъдат изключени от

доказателствата.
 
ДА СЕ ИЗДАДЕ след представени доказателства за заплатена

държавна такса в размер на 5 лева съдебно удостоверение на ответната
страна, по силата на което да се снабди от Инспекция по труда – Варна със
заверени преписи от протокол от 29.05.2022 г., за резултатите от извършената
проверка на дружеството „ЕРГ – 07“ ЕООД, с ЕИК 204661378.

 
С оглед допуснатите в днешното съдебно заседание писмени

доказателства и за изслушване на допуснатите свидетели, СЪДЪТ
 

       О П Р Е Д Е Л И :

ОТЛАГА производството по делото и го НАСРОЧВА за разглеждане в
съдебно заседание на 05.04.2024 година от 15:30 часа, за която дата и час
страните са уведомени.

ДА СЕ ПРИЗОВЕ вещото лице.
         Протоколът е изготвен в съдебно заседание, което приключи в 19:52 
часа.
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